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Egészségünk ellenségei 
Tudományos ülés Szegeden 

Egészségvédelem — társa-
dalmi felelősség címmel tu-
dományos ülést rendezett 
tegnap a megyei tanács vb 
egészségügyi és művelődési 
osztálya, a megyei Köjál 
egészségnevelési osztálya, a 
megyei művelődési központ, 
a megyei tanács vb alko-
holizmus elleni bizottsága, 
a Család és Nővédelmi Tu-
dományos Társaság dél-
magyarországi szekciója, va-
lamint a TIT Csongrád me-
gyei szervezete. 

A tanácskozás célja, hogy 
föl tár ja az emberi környe-
zet és az egészség közti ösz-
szefüggéseket, mozgósítsa a 
különböző szakterületek 
képviselőit az összehangolt 
védelmi tevékenységre. 

Koncz János, az MSZMP 
tmegyei bizottságának, t i t-
kára — a téma fontosságát 
alátámasztandó — megnyi-
tójában fölsorolta a társa-
dalmi felelősséget tükröző 
párt, tanácsi, szakszervezeti 
fó rumok egész sorát, ame-
lyek e sokrétű kérdéskörrel 
foglalkoztak az elmúlt évek-
ben. Fölhívta a figyelmet 
arra , hogy noha örülhetünk 
á civilizáció megannyi ú j -
donságának, a technika ro-
hamos fejlődésének, nem 
hunyhatunk szemet a „jólét 
nyomorúságának" 
fölött sem. 

Azáltal, hogy 
beleavatkozik a 
rendjébe, föl is 
cgyenúlyát. Ha 
juk, Magyarország 
ténck mindössze 8 

veszélyei 

az ember 
természet 
borí that ja 

izt mond-
terüle-

százalc-
kán szennyezett a levegő, 
a k á r bele is nyugodhatnánk. 
De ha hozzátesszük: itt él a 
lakosság 40 százaléka, akkor 
föl kell, hogy támadjon a 
közös felelősségérzet. Tud-
juk : Csongrád megye leve-
gője — mert kevésbé szoru-
lunk rá a szilárd energia-
forrásokra — tisztább az 
átlagosnál, ugyanakkor be 
kell látnunk, hogy a. kör-

nyezőik imélő termálener-
giát nem használjuk ki kel-
lőképp. Büszkék lehetünk 
arra, hogv a megye és Sze-
ged vízellátása megoldott, 
de szembe kell néznünk a 
ténnyel: a csatornázottság 
csak 32 százalékos, jóval 
alacsonyabb az országos á t -
lagnál. Megyénkben nem 
•halmozódlak föl ugyan a 
hulladékok nagy mennyiség-
ben, koncentráltan, de ez-
ügyben is van tennivaló a 
jövőben. Mindez szerepel is 
a megyei pár t- és tanácsi 
programban, amely megha-
tározza 2000-ig a környezet-
védelem feladatait. A me-
gyében létrejött biotechnoló-
giai koordinációs szervezet-
től azt remélhetjük, hogy a 
biotechnológia legújabb 
eredményei mihamarabb el 
is terjednek, s megvalósulva 
javí t ják környezeti kultú-
ránkat. 

Az előadó elemezte az 
egészségvédelem és a társa-
dalom kapcsolatát, kiemelve 
a munkahely, a család, az 
iskola, valamint az úgyne-
vezett másodlagos közössé-
gek felelőssegét is. 

A tanácskozás plenáris 
üléssel folytatódott. Forgách 
Iván, az Orvostovábbképző 
Egyetem tanszékvezető egye-
temi tanára „A halálozási 
viszonyok és a lakosság 
egészségi állapota Magyaror-
szágon és ennek társadalmi-
gazdasági . összefüggései" 
címmel tartott előadást, a 
munkahelyi környezet egész-
ségkárosító hatásairól Dési 
Illés, a SZOTE tanszékvezető 
egyetemi tanára beszélt. Bó-
ján Ferenc, a Debreceni 
Orvostudományi Egyetem 
docense a környezet és az 
életmód egészségmegőrzés-
ben játszolt szerepét elemez-
te. Tráser László, a SZOTE 
ad junktusa az egészségügy 
társadalmi környezetéről 
tartott előadást. 
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Miniszteri 
látogatás 

Tegnap, csütörtökön Sze-
gedre látogatott Somogyi 
László építésügyi <7* város-
fejlesztési miniszter, Pelr o-
vai László miniszterhelyettes 
kíséretében. Az MSZMP 
Csongrád Megyei Bizottsá-
gán megbeszélést folytattak 
Szabó Sándorral, a megyei 
pártbizottság első titkárával 
és Bartha Lászlóval, a me-
gyei pártbizottság t i tkárá-
val az ágazat előtt álló idő-
szerű feladatokról, valamint 
áttekintették a VII. ötéves 
tervidőszak Csongrád megyei 
célkitűzései nek időarányos 
teljesítéséi. 

Szállítási 
bizottság 

ülése 
Csütörtökön PcLrik István. 

a megyei tanács elnökének 
általános helyettese ' vezeté-
sévé! ülésezett a Csongrád 
Megyei Szállítási Bizottság, 
amelynek munkájában részt 
vett Takács Béla, a Közpon-
ti Szállítási Tanács t i tkára 
is. A testület előbb Kiss La-
jos, a megyei tanács vb me-
zőgazdasági és élelmezésügyi 
osztálya vezetője előterjesz-
tésében megvitatta a mező-
gazdaság ós élelmiszer-gaz-
daság szállítási igényei ed-
digi teljesítésének helyzetét, 
valamint a mostani tervidő-
szak végéig várható á ru fuva -
rozási feladatait, ma jd Balló 
Zoltán, a megyei tanács vb 
közlekedés i ász tál y vezető j e 
előterjesztésében a megye 
személy- és áruszállítással 
összefüggő közlekedésfejlesz-
tési programját . 

Áruforgalmi jelentés 
A Belkereskedelmi Minisz-

térium áruforgalmi jelentése 
szerint január tól szeptem-
ber végóig a kereskedelem 
405,8 miLliárd forint ér tékű 
árut adot t -el, ez folyó áron 
11,6 százalékkal, összehason-
lítható áron pedig 4 száza-
lékkal több, mint az elmúlt 
év azonos időszakában. A 
növekedés jóval nagyobb a 
tervezettnél. 

Szeptemberben 40.8 mil-
liárd forintos forgalmat é r t 
el a kiskereskedelem, ez fo-
lyó áron 11,9 százalékkal 
haladta meg a tavalyit. A 
növekedési ütem magasabb 
volt. mint az év korábbi hó-
napjaiban. 

Az élelmiszer-ellátás szep-
temberben is kiegyensúlyo-
zott volt. Bizonyos termé-
kekből azonban, például füs-
töl tárukból, baromfiapró-
lékból, szalonnából romlott 
a kínálat. Szeptemberben 
megkezdődött a burgonya, a 

zöldség ás a gyümölcs téli 
tárolása. Emellett ország-
szerte különféle kedvezmé-
nyes akciókat is szerveztek. 
A piaci árak azonban a ter-
méseredmények függvényé-
ben változtak a tavalyihoz 
képest: a burgonya 20 szá-
zaiokkal, a zöldségfélék 14 
százalékkal kerültek többe, 
mint tavaly, a gyümölcs vi-
szont (i százalékkal olcsóbb 
volt. 

A ruházati cikkek kínála-
ta összességében kiegyensú-
lyozott volt, ám — főleg a 
nyárias időjárás miatt — az 
átmeneti és télikabátok, női 
kosztümök, férfiöltönyük 
iránt mérsékelt volt a ke-
reslet. Némileg romlott a 
női ruhák választéka. Az 
alapvetően kielégítő lábbeli-
választék mellett a női ci-
pők közül a Lapos sarkú, 
zárt fazonokból a választék 
meglehetősen szűk, a bol-
tokban eLsösorban magas 

Elhunyt Seres Gyula 
76 éves korában meghalt 

Seres Gyula, a munkásmoz-
galom régi harcosa. A sze-
gedi munkáscsalád gyermeke 
m á r az 1920-as években be-
kapcsolódott a mozgalmi 
munkába . A fiatal kőműves-
segéd 1931-ben lelt a Szo-
ciáldemokrata Pár t tagja. 
Rendszeresen részt vett röp-
iratok terjesztésében és a 
Népszava olvasó táborának 
egyik szervezője. A válasz-
tási harcokban mint agitátor 
dolgozott. Szervezője és 
résztvevője a sztrájkoknak. 
Gyakran megfordult a Sze-
gedi Munkás Otthonban és 
megjár ta a munkaszolgála-
tosok poklát is. 

Az ű j rend megszületésé-
vel 1945-ben polgárőr, ma jd 
a demokrat ikus rendőrség 

tagja. Az ellenforradalmi 
események ala l t 1956-ban 
elveihez hűen védte a mun-
káshatalmat. Becsülettel 
végzett m u n k á j a után 1962-
ben a rendőrség kötelékéből 
vonult nyugdíjba 

Több évtizedes szolgálatait 
magas kitüntetésekkel is-
merték cl. Így a Felszabadu-
lási Jubileumi Emlékérem-
mel, a Közbiztonsági Érem 
arany fokozatával, a Mun-
kás-Paraszt Hatalomért ki-
tüntetéssel és 1968-ban a 
Szocialista Hazáért Érdem-
rendet vehette át. Temetése 
1986. november 3-án. hétfőn 
13 órakor lesz a Belvárosi 
temetőben. 

MSZMP Szeged Városi 
Bizottsága 

sarkú divatcipők kaphatók, 
amelyeket a közép- és idő-
sebb korosztály ál talában 
nem kedvel. 

A vegyes iparcikkek kíná-
lata az előző hónapokhoz 
képest nem változott lénye-
gesen. A tavalyinál jobb 
volt a választék a lumínium-
és zománcozott edényekből, 
radiátorokból, porszívókból 
és villanybojlerekből. Több 
helyről jelezték viszont a 
fürdőszobai mosdók bizo-
nyos faj tá inak hiányát. To-
vábbra sincs elegendő hazai 
automata mosógép, nagy űr-
tar talmú hűtőszekrény és 
mélyhűtő. Javul t a színes 
televíziók kínálata, mind 
főbben keresik azonban a 
hordozható színes televíziót, 
ami egyelőre nem kapható. 
A tavaly szeptemberinél lé-
nyegesen jobb a választék 
néhá n v la k ás f e ls ze re lés i 

cikkből, például tapétából 
és konyhabútorból. Bőséges 
a kínálat szobabútorokból. 
Több megyé>böl jelezték vi-
szont a kisbútorok és a kü-

gyermek bútorok 
s változatlanul 

bútorok gyenge mi-

lönbözö 
hiányát, 
gond a 
nősége. 

Büntetőjog és reform 
Beszélgetés a legfőbb ügyész helyettesével 

cs<S?kn A Szegeden megrendezett ifjúsági jogászkonferenciá-
nak egy illusztris vendége is volt. A megnyitó ünnepségen 
Nyíri Sándor, a legfőbb ügyész helyettese tar tot t élénk 
érdeklődést kiváltó előadást. 

— Úgy gondoltam, nem 
a konierencia témájához 
kapcsolódóan beszélek, ha-
nem megragadom az alkal-
mat. s arról tájékoztatom 
fiatal kollégáimat, mi fog-
lalkoztatja a fölsőbb szer-
veket a büntetőjog reform-
folyamatában — emiitette 
Nyíri Sándor, amikor elő-
adását követően beszélge-
tésre kértem. 

— Miért tartja ezt. — a 
fiatalabbak tájékoztatását 
— fontosnak? 

— Ezeket a dolgokat nem. 
lehet „magán" anyagként 
kezelni, a megfelelő infor-
mációra szükség van. Mint 
ahogy nekünk is szükségünk 
van az e területen dolgozó 
munkatársak véleményére. 

— Reformot említett. Mit 
takar ez pontosabban? 

— Az eljárási szabályok 
szorító erejét látva „lazító" 
elképzeléseink vannak, de 
törekszünk a garanciális 
elvek betartására is: 

— Szó van a büntetési 
formák változásáról is? 

— Keresni kell azokat a 
megoldási formákat , amivel 
fel lehet váltani a szabad-
ságvesztés büntetést, amikor 
annak kiszabása nem okvet-
lenül szükséges. Vagyis, ha 
a büntetés a személyes sza-
badság korlátozása nélkül 
is elérheti a célját. Foglal-
kozunk a javító-nevelő mun-
ka büntetési alkalmazási 
körének kiszélesítésével, ön-
álló mellékbüntetés kisza-

lehetöségével. Ilyen 
a járművezetéstől 

básánák 
például 
vagy foglalkozástól való el-
tiltás. s szó van a vagyoni 
hátránnyal járó büntetések 
kiszélesítéséről is. Mindez 
esetenként súlyosabb követ-
kezményt jelenthet, min tegy 
rövid idejű szabadságvesz-
tés. 

— Ez egyúttal szemlélet-
beli módosulást is jelent? 

— Bizonyos fokig igen. 
A cél az. hogy a bűncse-
lekménynek ne feltétlenül 
a börtön legyen az egyenes 
következménye, hanem a 
felelősségre vonás, de az 
mindenkivei szemben, min-
den esetben. Az a tapaszta-
lai. hogy a rövid tartamú 
szabadságvesztésnek nincs 
hatása, a fölfüggesztett bün-
tetés pedig a közvélemény 
szemében a fölmentéssel 
egyenlő. 

— Az elképzelt változás 
az eljárás folyamatára is 
kiterjed? 

— A büntetőel járásban 
törekszünk a döntési körök 
decentralizálására, a helyi 
vezetők felelősségét növelve. 
Ezzel az e l járás gyorsítását, 
a bürokratikus elemek ki-
szűrését szeretnénk szol-
gálni. 

— Mivel függnek össze a 
jogalkalmazás újdonságai? 

— A bűnözés szerkezeté-
ben. az elkövetési körülmé-
nyekben, az állampolgárok 
vagyoni helyzetében bekö-
vetkezett változásokkal. A 

Köszönet 
t rr r I ' I I 

— idos véradóknak 
Meghitt ünnepségen vehet-

tek részt tegnap azok az idős 
véradók, akik koruk, egész-
ségi állapotuk miatt ezután 
már nem járu lhatnak hozzá 
— a tőlük megszokott módon 
— beteg embertársaik gyó-
gyulásához. A Vöröskereszt 
városi vezetőségé és a vér-
adó állomás figyelmességél 
dicséri: ezután hagyomány-
ává szerelnék lenni, hogy 
elismerő és köszönőszavak 
kíséretében búcsúznak el a 
volt donoroktól októberben, 
az öregek hónapjában. 

Az. első ilyen ünnepségen, 
amely egyébként az. ország-
ban eddig egyedülálló, hu-
szonnégy, 65. életévét betöl-
tőit nő és férfi vett részt. A 
húsz.-, harminc-, negyven-
szeres véradók között akadt 
olyan is, aki életében 70 al-
kalommal adot t vért. 

Pásztiné Mészáros Éva, a 
Vöröskereszt városi t i tkára 
köszöntölte a vendégeket, 
maid Gál György profesz-
szor, a véradó állomás veze-
tője méltatta emberi tar tásu-
kat, segítőkészségüket. Egye-
bek közölt e lmondta: nem 
kis szerepük volt a jelenle-
vőknek is abban, hogy Sze-

gedon évente 250—300 szív-
műtétet, 120 r.agy érműtétet , 
40—50 veseátültetést ha j ta -
nak végre az orvosok a rá-
szorulókon, hogy loo beteget 
kezelhetnek rendszeresen a 
műveseállomáson, hogy sok-
sok vérképzöszervi beteg éle-
tét tud ják meghosszabbítani. 
„Életmentők, akik leltükkel 
szótlanul szavaznak az élet 
mellett" — mondta a pro-
fesszor, majd a jelenlevők-
nek — egy szál virág kísére-
tében — átnyúj tot ta a Vö-
röskereszt megyei vezetősé-
ge, valamint a véradó állo-
más köszönetet kifejező ok-
levelét. 

Az ünnepségen a főiskola 
1. számú gyakorló iskolájá-
nak diákjai adtak műsort. 

Ch. A. 

bűncselekmények hatvan 
százaléka vagyon ellen irá-
nyul. tizenkét százaléka 
közlekedési- Utóbbiak meg-
i te lesénél. nem lehet figyel-
men kívül hagyni, hogy az 
elkövetők jelentős részenem 
bűnöző, kiilón kategória per-
sze az ittas vezetőké. 

— A gazdasági élet válto-
zásai a tárgyalótermekben is 
hoznak „újdonságokat"? 

— Az ú j gazdasági sza-
bá)yzÓ4. ^okszor bonyolult 
helyzetet teremtenek. Gyak-
ran az érintett miniszté-
r i u m o k ' s e m tudják eldönte-
ni: az adott szerv a szabály-
zók közt „lavírozva", helye-
sen jár t -e el. Sokszor csu-
pán érzik a szabálytalanság 
tényét, s ahelyett, hogy ma-
guk foglalnának állást, bün-
tetőfeljelentést tesznek, 
mondván, a bíróság majd 
eldönti, mi történt. Ez a 
gyakorlat helytelen, a gon-
dokat nem büntetőjogilag 
kell megoldani, s a polgári 
jogsértésekhez polgári jogi 
szankciónak kell társulni. 
A helyzet javításához persze 
a szervezést, irányítást kell 
jobbítani, a belső és ható-
sági ellenőrzést fokozni. 
Ugyanakkor sok mindent 
meg kell még tanulni, pél-
dául pontos szerződést köt-
ni, s azt, hogy a vállalkozás 
vesztesége nem feltétlenül 
bűncselekményből fakad, 
vagyis a kockázat tényét is 
el kell fogadni. 

— ön, hogy látja: az em-
berek általaban jól érzé-
kelik-e a bűnesetek súlyát? 

— Általában igen. Bizo-
nyos esetek vannak, amit a 
lakosság nem ítél úgy el, 
mint a bűnüldözési gyakor-
lat. Bocsánatos bűnnek tar t -
ják például az adócsalást, 
az üzérkedést, a vám- és 
devizabüntettet. Ebből kö-
vetkezik: p Jogtudat befo-
lyásolása is feladatunk. 

— Nem utolsósorban azon 
szakemberek révén, akik itt 
Szegeden, tanácskoztak. Mi 
a véleménye erről a talál-
kozóról? 

— Több haszna is van. 
Egyrészt a fiatal jogász ér-
telmiségi réteg fórumot kap 
gondjai elmondására, megis-
meri mások véleményét, 
szakmai közérzetét. Ugyan-
akkor- szokják a nyilvános-
ságot, a ..pályájuk gyakorlá-
sakor előforduló körülmé-
nyeket. Információkat kap-
nak arról: máshol milyen 
gondokkal küzdenek, s per-
sze emberi kapcsolatok for-
málódnak. S van még egy 
komoly haszon: ma már sok 
olyan fiatal dolgozik orszá-
gos hatáskörű szerveknél, 
igen fontos pozícióban, akik-
nek tehetségére ilyen talál-
kozón .figyeltek fel. 

— Köszönöm a beszélge-
tést! 

Balogh Tamás 

KlSZ-küldöttség utazott 
Odesszába 

A Komszomol Odessza Te-
rületi Bizottságának meghí-
vására tegnap, csütörtökön a 
Szovjetunióba utazott a 
KISZ Csongrád Megyei Bi-
zottságának delegációja. A 
küldöttséget Germánné Vas-
tag Györgyi első t i tkár veze-
ti, tagja Zeleiné Horváth 
Sára megyei úttörőelnök és 
Tóth Tamás, a KISZ Szeged 
Városi Bizottságának első 

titkára. Az ifjúsági vezetők a 
testvérvárosban a koroszo-
molistákkal való kapcsolat 
erősítésének további lehető-
ségeiről tárgyalnak; úttörő-
csoportok, fiatal képzőművé-
szek tapasztalatcseréjét ké-
szítik elő. 

A küldöttség november 
3-án érkezik vissza Szeged-
re. 

Sűrített buszjáratok 
A Tisza Volán a halottak 

napján — szombaton és va-
sá rnap a várhaló utazási 
igények kielégítése miatt az 
alábbi két vonalon temetöjá-
ratokat indít. Szent György 
térről a Belvárosi temetőhöz 
l - jén reggel 9-től délig min-
den egész óra után 10., 20. és 
50. perckor, déltől fél ötig pe-
dig az egész órákat követő 
10., 20., 40. és az 55. percben 
indulnak a buszok. Vasár-
nap, 2-án reggel 9 és délután 
fél öt között minden óra 10., 
20., 40. és 55. percében utaz-
hatnak a Belvárosi temető-
höz. 

A Bartók térről az űjsze-
gedi kegyeleti parkhoz kifelé 
menet a 6'OY-os, visszafelé 
pedig a 60-as vonalon szom-
baton 9 óra és háromnegyed 
4 között minden egész óra-
kor, majd az azt követő 15., 
30. és 45. percben, fel 1 - tol 
fél 5-ig pedig egész órakor 
és a 20., 30. és a 45. percben 
lehet utazni. Vasárnap ez a 

iryioj rTe-
jára t reggel 9 és délután fél 
fi között "egészkor, majd a 20., 
30. é.D-0 45. percben indul 
Üj4tzeg«tdfe, a temetőhöz. 

A terfietöjáratukra az uta-
zási „jgazplványok nem érvé-
nyesek. A jegy 4 forintba ke-
rül, umely a buszokon levő 
ellenűrnél is megvásárolható. 

A Volán közli azt is, hogy 
a 7T-s já ra t utolsó indulási 
napja november 2. 

•evjara-j 
Konferencia 
Vásárhelyen 

Ma, pénteken megyei kli-
nikopathológiai konferenciát 
rendéfí — a vásárhelyi tanács 
diszterrriében, fél lo-kor — 
a vásárhelyi kórház. Négy 
referá tum hangzik el, a 
szentesi, a szegedi és a hely-
beli kórház részéről 


